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دم انتخاباتی 

در اختیار اصولگرایان 

یــک فعال سیاســی با بیان اینکه از هم اکنون باید خــود را برای برگزاری 
انتخابات در شرایط وجود کرونا آماده کنیم، گفت: ممکن است حرف و حدیثی 
در رای پستی وجود داشته باشد؛ اما به هر حال بهتر از تجمع افراد در پای صندوق 
رای است. محسن رهامی با بیان اینکه در قانون انتخابات غیر از حضور فیزیکی 
رای دهندگان، راه دیگری برای اخذ رای پیش بینی نکرده است، اظهار کرد: در حال 
حاضر مشخص نیست که خطر بیماری کرونا تا چه زمانی ادامه می یابد و اگر این 
شرایط ادامه یابد، ممکن است موجب کاهش مشارکت در انتخابات شود.وی ادامه 
داد: در فاصله چند ماهه تا زمان انتخابات ممکن است واکسنی کشف و استفاده 
نشود، بنابراین باید از تجربه جهانی در برگزاری انتخابات استفاده کرد. انتخابات 
پستی یکی از راه هایی است که می توان استفاده کرد که البته باید زیرساخت آن 
از جمله قانون فراهم شود. در مدل رای پستی، افراد با شناسنامه و کارت ملی به 
ثبت احوال می روند و پس از احراز هویت، برگه الکترال دریافت می کنند و در 
منزل رای خود را پر کرده و به مراکزی می فرستند که از قبل مورد تایید وزارت 

کشور و شورای نگهبان است .

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: مردم اکنون مجلس فعلی را می بینند 
و متوجه هســتند که سکوت آن ها چه بازتابی داشته است و نتیجه اش این شده 
که آقای قالیباف با کمتر از ۲ میلیون رای در مقابل رئیس جمهوری که ۲۴ میلیون 
رای از مردم گرفته  است، می گوید من نماینده مردم هستم و بعید هم نیست که 
در انتخابات ۱۴۰۰ به  عنوان مثال ۵ میلیون رای کسب کنند و طی چهار سال پس 
از آن بگویند که ما منتخب مردم هستیم و رای مردم را داریم. در نتیجه بعید است 
که با توجه به مجلس کنونی، مردم در انتخابات آتی هم تصمیم به سکوت بگیرند.

محمود میرلوحی در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین تحولات جریان سیاســی 
اصلاح طلبی پیرامون انتخابات سال ۱۴۰۰ گفت: من مدتی قبل پیش بینی کردم 
که تا پایان ماه آذر یا اواســط دی ماه جریان اصلاحات بتواند روی یک سازوکار 
روشــنی برای انتخابات به جمع بندی برسند. البته هنوز مشخص نیست که این 
ســازوکار همان ساختار شــورای عالی سیاستگذاری خواهد بود یا مجموعه و 
ســاختار جدیدی مورد توافق قرار خواهد گرفت.وی افزود: من معتقدم جریان 
اصلاح طلب، یک جریان گسترده ای است که می تواند در شرایط کنونی جامعه، 
ظرفیت مناسبی برای شناسایی، بازتاب و پیگیری مطالبات مردم ایجاد کند و نقطه 
اتکای این ظرفیت دیدگاه این جریان مبنی بر پیگیری اصلاحات در درون نظام و 

در چارچوب قانون اساسی است.

زاکانــی  با بیان اینکه موضوع بورس از آن کلاه های گشــادی بود که بر 
سرِ مردم گذاشتند، گفت: اینکه بورس باید تقویت بشود، کاملا حرف درستی 
اســت. اینکه بورس به عنوان یک جزئی تحت عنوان بازار ســرمایه باید مورد 
دقت قرار بگیرد حرف درستی است، اما اینکه زیرساخت ها فراهم نیست و از 
مردم دعوت می کنید که به بورس بیایند و به مردم آموزش هم نمی دهید این 
ظلم در حق مردم است، این یک جنایت بزرگ بود که اتفاق افتاد و بسیاری از 

مردم را به خاک سیاه نشاند.
زاکانی با بیان اینکه آقای روحانی و سیستمش خراب کاری کردند، گفت: 
لذا ناظر به بورس جلسات متعددی با جناب آقای همتی و جناب آقای دژ پسند 
و هم با آقای قالیباف داشــتیم، با هدف اینکه مردم کمتر آســیب بخورند و این 
روند عوض بشه. وی ادامه داد: مجلس به دنبال این است که این خرابکاری ها 
را کمتر کند و بی ثباتی و جبران کسری بودجه را در دستور کار خود قرار داده و 
بعد هم بتواند این کیک موجود را درست تقسیم و بعد هم بتواند معیشت مردم و 
مسکن مردم را تامین کند، بعد هم بتواند سیاست های کلان را جبران کند، با فساد 
برخورد کند و در آخر موانع تولید و صادرات را هم بردارد. مجلس در این مسیر 

دارد حرکت می کند. آیا امکان در کشور هست ؟ بله، امکان در کشور است.

عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی نوشت: ستاد ملی مبارزه با 
کرونا را به محفلی برای دور زدن مجلس و سایر نهادها تبدیل کرده اند.سید 
محسن دهنوی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در حساب کاربری 
خود در تویئتر، نوشت: به بهانه کرونا صدها هزار خودرو و ده ها هزار کسب 
و کار را جریمه کرده اند.وی تصریح کرد: ستاد ملی مبارزه با کرونا را تبدیل 
کرده اند به محفلی برای دور زدن مجلس و ســایر نهادها، فارغ از آن که آیا 
حق مجازات شهروندان را دارند یا خیر. عضو هیات رئیسه مجلس در پایان 
مطلب خود نوشت: سوال ما از کاسبان کرونا این است که شفاف بیان کنند که 

موارد هزینه پول  حاصل از این جریمه ها چیست؟

یک چهره سیاســی اصولگرا گفت: جریان پایداری از ابتدا ساز جدایی 
می زند و در نهایت هم به وحدت جامعه اصولگرا تمکین نمی کند.»منصور 
حقیقت پور«، نماینده پیشین مجلس، در رابطه با انسجام و وحدت اصولگرایان 
برای انتخابات ۱۴۰۰ به برنا گفت: جریان اصولگرایی در داخل کشور به حزب 
و سازمانی منسجم تبدیل نشده و در زمان انتخابات شاهد بروز و ظهور آنها 
هســتیم.او افزود: از این نظر طبیعی اســت که نقطه نظرات مختلفی در مورد 
رهبــری و محوریت جریان اصولگرایی پیــش بیاید، بعد از ارتحال مرحوم 
مهدوی کنی که اصولگرایی را سرپرستی و مدیریت می کردند این جریان را 
تحت قیومیت کســی نمی بینیم و پدری برای این جریان وجود ندارد.او در 
رابطه با برخی نظرات که محوریت اصولگرایی در انتخابات آتی را جامعتین 
می دانند، اضافه کرد: شاید برخی زیر پرچم مرجعیت جامعتین بروند و برخی 
هم نروند. اما در انتها با وجود اینکه ساختار هم پیدا می کنند به وحدت نمی 
رســند. در دوره های قبل هم مرحوم مهدوی کنی چقدر زحمت کشــید تا 
جامعه اصولگرایی را به یک کاندیدا رساند ولی موفق نشد و امروز هم همین 
احتمال وجود دارد و آن ها از طیف های مختلفی هســتند، البته شــاید نقطه 
نظرات مشترکی داشته باشند اما در مرحله انتخاب کاندیدا به معنای رسیدن 

به کاندیدا، مشترک نیستند.

جواد امام در مصاحبه ای درباره احتمال حل مشکلات اقتصادی توسط 
دولت بعدی و کارکرد اصلاح طلبان برای جامعه تصریح کرد ما چند تجربه 
داریم. برای اینکه فکر کنیم مشــکلات اقتصادی را اصولگراها می توانند به 
تنهایــی حل کنند، باید از تمام ظرفیت های جامعه اســتفاده کنیم. فرض که 
دولت بعد اصولگرا باشد و با توجه به نزدیک بودنشان به حلقه قدرت، موفق 
به حل مشکلات اقتصادی شــدند.وی ادامه داد مگر احمدی نژاد کاندیدای 
اصولگرایان نبود و حمایت حلقه قدرت را نداشت؟ مگر در آن دوره اصولگراها 
از قوه قضائیه برخوردار نبودند یا اکثریت مجلس دست آنها نبود؟ چرا موفق 
نشدند؟ تازه امروز بخشی از ناکامی ها و عدم تحقق برنامه های دولت ناشی از 
خسارت های دولت آقای احمدی  نژاد است. دولت آقای روحانی هم که عملا 
در اختیار اصولگرایان است؛ مگر آقای روحانی عضو تشخیص مصلحت نظام 
نبودند؟ جایگاه هایی که ایشــان قبلا قرار داشتند، چه نسبتی با اصلاح طلبان 
داشت؟ اصلاح طلبان از هر جریانی که بتواند مشکلات اقتصادی و خارجی 
مردم را حل کند استقبال می کنند. ما دنبال حل مشکلات اقتصادی و رسیدگی 
به مطالبات فرهنگی و اجتماعی مردم و همچنین تنش زدایی هستیم. هرکسی 
که این مسیر را دنبال کند و موفق شود، خاستگاه ماست؛ اما آنچه مسلم است، 
تجربه نشــان داده اینها نه  تنها موفــق نبوده اند، بلکه به لحاظ نوع عملکرد و 

افکارشان مورد اقبال جامعه بین الملل نیز قرار نگرفته اند.

اخبار ویژه ...

سیاسی

محمد هاشمی رفسنجانی:

اگر اصلاح طلبان با چند نامزد وارد انتخابات شوند
 لطمه بزرگی می بینند

سرویس سیاسی- لعیا جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهوری از موافقت 
رهبر معظم انقلاب با درخواســت دولت برای تمدید مهلت بررســی لوایح 
»اف ای تــی اف« در مجمع تشــخیص مصلحت نظام خبــر داد.  به گزارش 
بامداد دوشــنبه ایرنا، موافقت رهبر معظم انقلاب با درخواســت دولت برای 
تمدید مهلت بررســی لوایح »اف ای تی اف«؛ این خبر را لعیا جنیدی معاون 
حقوقی رئیس جمهوری داد. هفته پیش محســن رضایی دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام از نامه دولت به رهبر معظم انقلاب در همین باره خبر داده بود. 
حــالا لعیا جنیدی در گفت وگو یی  توضیح داده که با موافقت رهبری، مهلت 
بررسی لوایح باقی مانده در مجمع تشخیص مصلحت نظام تمدید شده است. 

پاسخ های جنیدی به سؤالات  مطرح شده  را در ادامه می خوانید:
اخیراً دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام از نامه دولت به رهبر معظم 
انقلاب درباره لوایح »اف ای تی اف« خبر داده است. اگر این خبر را تأیید 
می کنید، بفرمایید چرا این نامه نوشته شده و ناظر بر چه تحوّلات جدیدی 

بوده است؟
بله درســت است، من هم در پاسخ به ســؤالی که یکی از خبرنگاران در 
پنجم آذرماه در حاشــیه جلســه هیأت دولت مبنی بر رها شدن موضوع لوایح 
چهارگانه مربوط به برنامه اقدام مالی ایران مطرح کرد، تصریح کردم که این یک 
امر کلی کشور با آثار ملی است و دولت موضوع را رها نکرده و پیگیری می کند 
و توضیح دادم که مقدمات رســیدگی دوباره فراهم شــده است. همان طور که 
اشاره کردم، تمهید لوازم ارتباط مالی و بانکی بین المللی یک نیاز بنیادین کشور 
برای فعالیت های تجاری و اقتصادی بخش خصوصی، عمومی و دولتی است. 
به همین دلیل، دولت که وظیفه اداره کشــور، تسهیل تجارت و رشد و توسعه 

اقتصادی را برعهده دارد، باید پیگیر موضوع باشد و پیگیر هم بوده است.
مشــخصاً در این نامه از رهبر معظم انقلاب چه خواسته ای مطرح شده 

است؟
در ایــن نامه همراه با ارائه پیشــنهاد حقوقی برای پوشــش دادن برخی 
دغدغه های اعضای محترم مجمع و تبیین برنامه اقدام فعلی و برخی تحولات 
از جمله اصلاحیه برخی از توصیه های گروه اقدام، درخواســت تمدید مدت 
رســیدگی به لوایح باقیمانده مربوط به معاهدات به عمل آمد که ایشان ضمن 

موافقت، موضوع را به مجمع محترم ارجاع دادند.
پیش از این مجمع تشــخیص مصلحت نظام سؤالاتی را درباره همین 
موضوع به دولت ارسال کرده بود. آیا شما در دولت به این سؤالات پاسخ 

دادید؟ سؤالات ناظر به چه مسائل و نگرانی هایی بوده است؟
بله، پاســخ دســتگاه های مربوط به ســؤالات مجمع محتــرم در تاریخ 
۳۱ر۶ر۹۸ ارســال شــد. با این وصف، دولت آمادگی همکاری لازم را برای 
پاســخ به هر سؤال دیگری که مجمع داشته باشد یا توضیحات اضافی که لازم 
بداند دارد. در مورد مفاد ســؤالات، بعضی از سؤالات را اعضای مجمع مطرح 
کرده انــد مانند آثار الحاق به این معاهدات بــر میزان تأثیرگذاری تحریم های 
امریکا، ولی برخی ســؤالات دیگر را پس از هماهنگی با مجمع می توان تبیین 

و پاسخ را تشریح کرد.
به نظر می رســد برخی هشدارهایی که شما پیش از این درباره تبعات 
قرار گرفتن نام ایران در لیست سیاه داشتید، محقق شده است. اخیراً چند نفر 
از نمایندگان مجلس هم از احتمال یا ضرورت بازنگری یا تجدید نظر در این 
موضوع خبر داده اند. شما آیا خوشبین هستید که گره این مشکل باز شود؟
من امیدوار هستم که با همکاری همه ما یک مشکل مهم کشور رفع و یک 
نیاز کشــور تأمین و با مشــورت جمعی و همگرایی، گره گشایی شود. راهکار 
حقوقی هم ارائه شد و در صورت لزوم می توان جرح و تعدیل هایی برای تأمین 

نقطه نظرات اعضای محترم مجمع کرد.
در شــرایط جدید فکر می کنید با عدم تجدید نظر و تداوم قرار داشتن 

نام ایران در لیست سیاه چه تبعاتی همچنان پیش روی ایران خواهد بود؟
مــراودات تجاری و مالیِ ما را بیــش از حد محدود و هزینه مراودات را 
زیاد، رونق تجاری، ترویج کســب و کار، اشــتغال و توسعه اقتصادی را متأثر 

خواهد ساخت.
الآن به لحاظ حقوقی تعیین تکلیف لوایح باقی مانده در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام چه مســیری را می تواند طی کند؟ موضوع دوباره در مجمع 

باید بررسی شود یا نیازی به بررسی در این نهاد نیست؟
دو لایحه مربوط به مقابله با جرایم سازمان یافته فراملی و مقابله با تأمین 
مالی تروریســم قبلًا مسیر دولت، مجلس و شــورای نگهبان را به طور کامل 
طی کرده اند. در مورد معاهده مقابله با جرایم ســازمان یافته فراملی )پالرمو( با 
توجه به طی فرآیند مقرر در قانون اساسی، تنها یک هماهنگی لازم است و در 
مورد معاهده مقابله با تأمین مالی تروریســم باید مابقی فرآیند طی و مواردی 
از ایرادات شــورای نگهبان که رفع نشــده، در مجمع محترم مورد رسیدگی و 

تصمیم گیری واقع شود.

ســرویس سیاســی- احتمالا هرچه به 
انتخابــات ریاســت جمهوري ۱۴۰۰ نزدیک 
شــویم، نام ســردار ســعید محمــد فرمانده 
قرارگاه سازندگي خاتم الانبیا را بیشتر و بیشتر 
مي شــنویم. او تنها چند ماهي است که به طور 
جدي در حال رایزني با احزاب اصولگراست 
تــا بتواند خود را در دل آنان جا کند و حمایت 

جریان اصولگــرا را بــراي کاندیداتوري در 
انتخابات ۱۴۰۰ به دست بیاورد. 

امــا درحالي که به  گفته حمیدرضا ترقي، 
عضو ارشــد حزب موتلفه، محمد مدتي است 
که راســا در حال رایزني براي ورود به عرصه 
سیاست، آن هم بالاترین سطح یعني انتخابات 
ریاســت جمهوري ۱۴۰۰ اســت، بسیاري از 

ناظران معتقدند مهم ترین مشکلات پیش روي 
او، علاوه بر نداشــتن ســابقه سیاسي و تجربه 
مدیریت کلان، ناشــناخته  بــودن در فضاي 
سیاســي و به طریــق اولي در فضــاي افکار 

عمومي است. 
در چنیــن شــرایطي امــا او در ادامــه 
فعالیت هاي اخیرش، در قاب تلویزیون ظاهر 

شده است.  
سعید محمد که با حضور در برنامه »نگاه 
یک«، با تاکید بر اینکه قرارگاه خاتم الانبیا سپاه 
بازوي اجرایي دولت هاست و در همه دولت ها 
خدمتگزار بوده ، گفته که هیچ عرصه اي نیست 

که قرارگاه در آن نقشي نداشته باشد. 
محمد درحالي این سخنان را بیان مي کند 
که این چند ماه گذشــته میان مجلس و دولت 
اختلافاتي جدي پدیدار شــده و به خصوص 
قالیباف که بنابر گفته هــاي متعدد چهره هاي 
سیاســي، از گزینه هــاي احتمالــي انتخابات 
۱۴۰۰ اســت،  حالا به عنوان یکي از مخالفان 
جدي و رقباي سیاســي حسن روحاني، راس 
پارلمان ایفاي نقش مي کند و با این حســاب، 
شاید بتوان گفت که این سخنان محمد، پیامي 

مثبت در راســتاي همگرایي و تلطیف فضاي 
سیاسي است. 

امیررضــا  کــه  درحالــي  همزمــان 
واعظ آشتیاني، کنشگر اصولگرا بدون اشاره به 
نام محمد و البته در پاسخ به پرسشی درباره او و 
اقبالش در کسب آراي عمومي، تاکید کرده بود 
که مردم به چهره هاي ناشناس اعتماد نمي کنند، 
حالا برخي از دیگر اصولگرایان نیز مي گویند 
یکي از مشکلات سعید محمد ناشناخته بودن 

اوست. 
ازجمله مهدي چمران در پاسخ به پرسش 
خبرنــگار ی درباره احتمال حمایت از محمد، 
گفته: »نمي توان گفت که از او حمایت مي شود 
یا خیر، ولي برداشت من این است که شناخت 
جامعه نسبت به او کم است و تا شناخت ایجاد 

شود، زمان مي برد. 
مردم شناخت عملیاتي مي خواهند و اگر 
چهره هاي جواني که توان و پشــتوانه اجرایي 
و تجربه کاري دارند، وارد شــوند ممکن است 
مورد حمایت جریــان اصولگرا قرار گیرند و 

مردم هم به آنها توجه مي کنند.« 
 محمدحســن قدیــري ابیانــه از دیگر 

چهره هــاي اصولگــرا نیز به  تازگــي اعلام 
کرده که تا چندي پیش اصلا ســعید محمد را 

نمي شناخته است. 
او در این بــاره گفته: »باید درنظر داشــته 
باشــیم که براي رییس جمهور شــدن، داشتن 
ســابقه نظامــي و اقدامات عمرانــي کفایت 
نمي کنــد؛ هرچند دارا بودن ســوابق نظامي و 
کارهــاي عمراني ازســوي کاندیداها، امتیاز 
مثبت تلقي مي شــود.« چنان که پیداست فضا 
براي کاندیداي این جوان نسبتا ناشناس چندان 
مناسب نیست اما به نظر مي رسد که جمعي در 
تلاش براي یافتن پادزهر و علاجي براي پاشنه 

آشیل گمنام بودن محمد هستند. 
چنانکــه برخي ناظران حضــور او را در 
برنامــه »نگاه یک«، نوعي تبلیغ انتخاباتي براي 
او و اقدامــي در راســتاي معرفي او به جامعه 
تفســیر و تحلیل کردند. فارغ از این اما سعید 
محمد رقباي شــاخص و بعضــا قدرتمندي 
همچون محمدباقر قالیباف هم دارد و باید دید 
که آیا آنان رقابت را تا روزهاي پایاني انتخابات 
و صندوق راي ادامه مي دهند یا به نفع یکدیگر 

کنار مي کشند.

معاون حقوقی رئیس جمهور اعلام کرد:

موافقت رهبر انقلاب با تمدید بررسی
FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام

حضور نامزد جوان ١٤٠٠ در تلویزیون 

در شرایط جنگ اقتصادی، تامین کالاهای 
اساسی اولویت دولت بوده است

سرویس سیاسی-  در جلسه ستاد هماهنگــی 
اقتصــادی دولت که به ریاســت حجت الاســلام 
والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوری برگزار 
شــد، گزارش وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و 
صنعــت، معدن و تجارت از نحــوه تامین و توزیع 

کالاهای اساسی در سال آینده ارائه شد.
پس از ارائه این گزارش ها، سازوکار پیشنهادی 
دولت درخصوص نحوه تامیــن و توزیع کالاهای 
اساســی، با ملاحظه پیش بینــی درآمدهای ارزی و 
شرایط اقتصادی کشور در سال آینده با تاکید بر مقابله 
با رانت و فساد در فرایند تامین تا مصرف کالا تشریح 

و ارزیابی شد.

رییس جمهوری در این جلســه اظهارکرد: در 
شرایط جنگ اقتصادی همه تلاش دولت بر این بوده 
که برغم فشارهای تحریمی، مشکلات معیشتی مردم 
کاهش یابد و اولویت دولت، تامین کالاهای اساسی 
در جهت افزایش رفاه عمومی و حمایت از اقشــار 

آسیب پذیر جامعه بوده است.
روحانــی، کنترل نوســانات بــازار داخلی و 
جلوگیری از افزایش قیمت نسبی کالاهای اساسی، 
نرخ تورم درکشــور و همچنین ایجاد رفاه نسبی در 
جامعــه را از مهمترین اهداف دولت عنوان و تاکید 
کرد: سیاســت کلان تامین و تخصیص ارز کالاهای 
اساسی نباید زمینه ای برای رانت جویی و فساد شود.

وی افزود: در همان حال که برای بهینه ســازی 
سیاست کلان ارزی و تجاری کشور باید تلاش کرد، 
همزمان، وزارتخانه های صمت، جهاد کشــاورزی 
و ســایر دســتگاه های ذیربط موظف شــده اند در 
چارچــوب یک برنامه دقیق و با هماهنگی یکدیگر 
نظام توزیع و نظارت بر قیمت کالاها را به شکل دقیق 

کنترل و مدیریت کنند.
رییس جمهــوری ادامــه داد: در ســازوکار 
پیشــنهادی دولت در ســال آینده، تامین کالاهای 
اساســی با محوریت افزایش رفــاه عمومی محور 
اصلی اســت و باید با تخصیص منابع ارزی لازم، در 
یک حرکت نظام مند تامین، تولید و توزیع در کشور، 

اجرایی شود.
روحانی تاکید کرد: در این سازوکار پیشنهادی، 
مبارزه با رانت و فســاد و ایجاد شــفافیت در فرایند 
تامین تا مصرف کالا، مورد توجه قرار گرفته اســت 
و در عین حال تداوم سیاســت های خود اتکایی در 
تولید کالاهای اساسی همچنان هدف قطعی دولت 

خواهد بود.
رییس جمهوری همچنین بر ضرورت حضور 
میدانی ناظران و ایجاد شفافیت در قالب یک سامانه 
فراگیــر در حوزه توزیع و قیمت گذاری برای کنترل 
قیمت ها تاکید کرد و گفــت: در این زمینه گام های 
بزرگی برداشــته شده اســت و دولت مصمم است 
با تکمیل ســامانه جامع تجارت، تامین شفافیت در 
سراسر مسیر تامین و توزیع، زمینه های رانت و فساد 
را از بین ببرد. روحانی همکاری و هماهنگی دستگاه 
قضایی و اتحادیه های صنفی در این مسیر برای کنترل 

قیمت ها را حائز اهمیت دانست.

ســرویس سیاســی-  محمد 
هاشــمی رفســنجانی: هنــوز آقای 
خاتمــی محبوبیــت لازم را در میان 
اصــلاح  طلبــان را دارد؛ به این معنی 
کــه هنوز اصلاح طلبان ســخن او را 

فصل الخطاب می دانند.
انتخابــات ریاســت جمهوری 
۱۴۰۰ به تعبیر بسیاری یکی از مهم ترین 
انتخابات های ریاســت جمهوری در 
ایران اســت زیرا ایــن انتخابات در 
شــرایطی برگزار می شــود که از یک 
ســو مشــکلات عدیده اقتصادی در 
کشــور وجود دارد و از ســوی دیگر 
نوع مناسبات ایران با کشورهای غربی 
و خاصه سرنوشــت برجام می تواند 
متأثر از نتیجه انتخابات ایران باشــد و 
همه این ها در حالی اســت که باتوجه 
به میزان مشــارکت مردم در انتخابات 
مجلس در اسفندماه سال  گذشته این 

مخاطره به احساس می شود که مردم 
آن طور که انتظار می رود در انتخابات 

ریاست جمهوری شرکت نکنند.
محمد هاشمی رفسنجانی، فعال 
سیاســی در پاســخ به این پرسش که 
فراهم شــدن چه شــرایطی می تواند 
به حضور پرشــور مردم در انتخابات 
کمک کند، گفــت: »زمانی مردم وارد 
صحنه انتخابات می شوند که احساس 
کنند رقابت در میان است. باید توازن 
میان جناح های سیاســی وجود داشته 
باشد و همه احساس کنند که می توانند 
بــه نامزد جناح مورد قبولشــان رأی 

دهند. 
اگر طوری باشــد که در یک سو 
سربازها تأیید شوند و در سوی دیگر 
ژنرال ها صلاحیتشان تأیید شود، عملا 
انتخابات به معنای واقعی اش شــکل 
نمی گیــرد. در چنین شــرایطی مردم 

هم انگیزه خود را از دست می دهند و 
مشارکت عمومی پایین می آید«.

او ادامــه داد: »یکی از مهم ترین 
عوامــل مشــارکت بالای مــردم در 
انتخابات این دوره طولانی شدن زمان 
رأی گیری است زیرا در شرایط کنونی 
که ویروس کرونا دامن گیر همه شده 
است؛ بسیاری از مردم میان سلامت و 
انتخابات، سلامت را انتخاب می کنند 
که منطقی هم هســت. به همین دلیل 
باید زمان انتخابات مثلا از ۱۲ ساعت 
به دو روز یا حتی بیشــتر افزایش یابد 
که در حوزه هــای رأی گیری ازدحام 
جمعیــت به وجود نیایــد و مردم هم 
با خیال راحــت رأی بدهند؛ بنابراین 
لازم اســت نهادهایــی کــه قدرت 
تصمیم گیری در این موضوع را دارند، 

تصمیم لازم را اتخاذ کنند«.
او همچنیــن دربــاره تعــدد 
نامزدهای حزبی اصلاح طلبان و تأثیر 
آن بــر روند انتخابات اظهار کرد: »اگر 
همه نامزدهای حزبی که اکنون نامشان 
را می شنویم بخواهند در صحنه بمانند 
حتما جبهه اصلاحــات در انتخابات 
لطمه می بیند و ضــرر می کند اما اگر 
در حال حاضر که چندماه تا انتخابات 
باقی است احزاب افراد مورد نظر خود 
را معرفی می کنند و قرار اســت یک 
شورای اجماع ساز از بین آنها یک نفر 
را انتخاب کند و به عنوان نامزد نهایی 
اصلاح طلبان معرفی کند، ایرادی ندارد 

امــا اگر همه نامزدهای حزبی بگویند 
می خواهیــم در صحنه بمانیم، طبیعی 
اســت که آراء اصلاح طلبان می شکند 
و احتمال پیروزی را به شدت کاهش 

می دهد«.
این فعال سیاســی در پاســخ به 
این پرسش که در حال حاضر محمد 
خاتمی تا چه انــدازه می تواند عامل 
وحدت اصلاح طلبــان در انتخابات 
باشــد، خاطرنشــان کرد: »من رابطه 
تشــکیلاتی و حتی حضوری با آقای 
خاتمی و دیگــر اصلاح طلبان ندارم 
و صرفــا درباره این موضوع می توانم 
به آنچه در رســانه ها و فضای مجازی 
می خوانم استناد کنم. در مجموع تصور 
می کنم هنوز آقای خاتمی محبوبیت 
لازم را در جامعــه و شــیخوخیت در 
میان اصــلاح  را دارد؛ بــه این معنی 
کــه هنوز اصلاح طلبان ســخن او را 

فصل الخطاب می دانند«.
هاشــمی در پایان درباره نقش 
دولت در تحقق مشارکت حداکثری 
گفت: »دولت نقش انتخاباتی ندارد و 
نقش آن عملکردی اســت؛ به معنای 
آنکه دولت اگر عملکرد مناســبی از 
خودش نشــان دهد، مــردم همچنان 
نســبت بــه انتخابات امیــداور باقی 
می ماننــد. اگر دولت ســمت مردم 
بایســتد و جانب برخی جریان های 
خاص را نگیرد مردم هنوز نســبت به 

صندوق رأی امیدوار باقی می مانند«.

رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت همکاری دستگاه قضایی و اتحادیه های صنفی در زمینه کنترل قیمت ها گفت: در شرایط جنگ 
اقتصادی، کاهش مشکلات معیشتی و تامین کالاهای اساسی اولویت دولت بوده است. 

روحانی رییس جمهور:
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